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§ 1 
Genomgång av närvaro  
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) förklarade sammanträdet 
öppnat. Nämnden ajournerade sig mellan klockan 18:36-19:43 för 
Öppet forum med allmänhetens frågestund och dagens tema, 
Satsningar och förutsättningar – stadsdelsförvaltningen berättar om 
verksamhetsplanen för i år samt mellan kl. 20:04-20:11. Närvaron 
redovisas på sida 1. 
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§ 2 
Val av justerare och meddelande om tid för 
protokolljustering  

Beslut  
1. Vice ordförande Henrietta Ludwig (C) utses att tillsammans 

med ordförande Cecilia Obermüller (MP) justera dagens 
protokoll. 

2. Protokollet ska justeras den 27 januari 2023. 
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§ 3 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden fastställer förslaget till dagordning med 

ändringen att § 18 behandlas efter § 8.  
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§ 4 
Anmälan av protokolljustering  
Anmäls att stadsdelsnämndens protokoll från den 2 januari 2023 
justerades samma dag. 
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§ 5 
Information från stadsdelsförvaltningen  
Stadsdelsdirektör Karin Bülow informerar om att jul- och 
nyårshelgerna inom förvaltningens verksamheter förlöpte väl, 
bemanningen var tillräcklig och sjukfrånvaron kunde hanteras. 
  
Hon meddelar även att jullovsaktiviteterna genomfördes enligt den 
planering som gjordes och aktiviteterna var välbesökta. 
  
Vidare informerar hon om de två detonationer som har skett i 
stadsdelsområdet, den 2 januari och den 20 januari. 
Förvaltningen aktiverade sitt krisstöd som både knackade dörr i 
berörda trappuppgångar och var tillgängliga i den lokal som 
fastighetsägaren öppnade upp. Samverkan med Stockholmshem och 
polisen har fungerat mycket bra kring dessa händelser. Samarbetet 
med polisen fortsätter enligt uppbyggd struktur och förvaltningen 
samarbetar också med övriga delar av staden. 
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§ 6 
Nämndens frågor till förvaltningen  
Ledamot Daniel Söderberg Talebi (V) undrar hur uppröjningen av 
de många träd som föll under vinterstormen fortlöper och hur 
ärendena prioriteras. Ett träd vid Nytorps gärde hänger på ett sätt 
som medför fara. Stadsdelsdirektör Karin Bülow berättar att 
i stadens app för felanmälningar, Tyck till, kan medborgare och 
anställda rapportera sådant som behöver åtgärdas. Inkomna ärenden 
går direkt till Svevia, vår underleverantör, samt till våra 
parkingenjörer som kan hjälpa till i prioriteringen. Delar som 
hänger farligt prioriteras över sådana som bara medför skönhetsfel. 
Till viss del kommer fallna delar lämnas kvar för att bidra till den 
ökade biologiska mångfalden. Förvaltningen tar med sig 
informationen om trädet vid Nytorps gärde. 
  
Ledamot Johan Brege (M)  undrar när utvärderingen av 
Skarpnäckslyftet kommer. Avdelningschef Hanna Jakhammer 
berättar att den inkom till förvaltningen den 25 januari och den ska 
först faktagranskas innan den utsänds till nämndens ledamöter. 
  
Han frågar vidare hur det går med tillstånd för 
övervakningskameror i Bagarmossen. Stadsdelsdirektör Karin 
Bülow berättar att den första ansökan fick avslag av rättsenheten 
och den senast inskickade ansökan har ännu inte behandlas. 
  
Ledamot Pontus Olsson (S) undrar vilka aktiviteter som kommer 
erbjudas barn och ungdomar under sportlovet. 
Avdelningschef Johanna Hult berättar att programmet kommer 
den 11 februari. 
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§ 7 
Verksamhetsplan 2023 för Skarpnäcks stadsdelsnämnd  
SKA 2022/538 
 

Beslut  
1. Verksamhetsplanen för år 2023 fastställs. 
2. Resultatenheter enligt bilaga 1:2 fastställs. 
3. Internkontrollplan och system för intern kontroll enligt 

bilaga 3:1 och bilaga 3:2 godkänns. 
4. Lägesbild för lokal samverkansöverenskommelse mellan 

stadsdelsförvaltningen lokalpolisområde Globen, 
trafikförvaltningen och utbildningsförvaltningen enligt 
bilaga 3:4 godkänns.  

5. Ledningssystem för systematiskt kvalitetsarbete enligt 
bilaga 3:5 fastställs. 

6. Handlingsplan mot våldsbejakande extremism 2023 enligt 
bilaga 3:6 fastställs. 

7. Ansöka hos kommunstyrelsen om budgetjustering för 
investeringsmedel för trygghetsskapande åtgärder om 
2,7 mnkr. 

8. Ansöka hos kommunstyrelsen om budgetjustering för 
investeringsmedel till åtgärder för biologisk mångfald om 
3,3 mnkr. 

9. Ansöka hos kommunstyrelsen om budgetjustering för 
klimatinvesteringar om 1,3 mnkr. 

10. Ansöka hos kommunstyrelsen om budgetjustering för 
investeringsmedel till åtgärder inom naturreservaten om 5 
mnkr. 

11. Ansöka hos kommunstyrelsen om budgetjustering för 
investeringsmedel för åtgärder kopplade till Stockholm vid 
vattnet om 3,8 mnkr. 

12. Stadsdelsnämnden godkänner förslag till genomförande av 
rivning och återuppbyggnad av bryggor i Flaten under 
förutsättning att de ansökta medlen under punkt 10 och 
11 beviljas. Den totala investeringsutgiften uppgår till 7,3 
mnkr. 

13. Omslutningsförändringar om 108,9 mnkr redovisas till 
kommunstyrelsen. 

14. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen och stadens 
revisorer. 

 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Skarpnäcks stadsdelsnämnds långsiktiga mål är att bidra till ett 
demokratiskt, öppet, jämställt och jämlikt samhälle. 
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Verksamhetsplanen anger inriktningen för nämndens verksamhet 
under år 2023 och beskriver hur nämnden bidrar till att stadens mål 
uppnås. Verksamhetsplanen utgår från kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål: 
  

Ett Stockholm som håller samman med en stark och jämlik 
välfärd i hela staden 
  
Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis 
klimatomställning 
  
Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med 
utbildning, jobb och bostäder för alla 

  
  
 Nämndens prioriterade verksamhet under året 
  
 Ett Stockholm som håller samma med en stark och jämlik välfärd i 
hela staden 
  
Nämndens verksamheter erbjuder barn och ungdomar en 
meningsfull fritid samt tidiga sociala insatser där behov finns. När 
invånare behöver stöd ska de vara delaktiga i insatserna. Barn, unga 
och vuxna som lever i våldsutsatthet får skydd och stöd. Samverkan 
ska ske för att minska risken att människor dras in i kriminalitet. I 
nämndens förskolor utvecklas barnen och lär sig genom lek och 
undervisning. Flickor och pojkar ska vara delaktiga och ha 
inflytande i förskolans innehåll. De äldre ska uppleva god hälsa, 
trygghet och delaktighet i det stöd och den vård och omsorg de får. 
Barn, unga och vuxna ska ha en inkluderande, aktiv och trygg fritid. 
Invånarna i Skarpnäck ska kunna ta del av ett mångsidigt 
kulturutbud som utgår från delaktighet. 
  
Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis 
klimatomställning 
  
Inom förvaltningen sker ett kontinuerligt och aktivt arbete med 
miljö- och klimatåtgärder i syfte att skapa en hälsosam miljö och 
bidra till en hållbar utveckling. Energiförbrukningen ska minska, 
kloka inköp öka och den biologiska mångfalden stärkas. I 
Skarpnäck utvecklas parkernas, grönområdenas och 
naturreservatens ekologiska värden, vilket bidrar till arbetet med 
klimatanpassning. Det ska vara god framkomlighet på 
stadsdelsområdets parkvägar och det ska vara enkelt och tryggt att 
cykla och promenera. De transporter som sker inom nämndens 
verksamheter ska vara hållbara. 
  
Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med utbildning, 
jobb och bostäder för alla 
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Nämndens resurser används väl med fokus på resultat för invånarna 
i stadsdelsområdet. Det ska vara tryggt och attraktivt att vara 
företagare i Skarpnäcks stadsdelsområde. Kvinnor och män som bor 
i stadsdelsområdet ska vara självförsörjande och leva självständiga 
liv. De som riskerar sin bostad eller lever i hemlöshet ska få stöd 
och samordnade insatser. Nämndens verksamheter har en 
inkluderande och hälsofrämjande arbetsmiljö som präglas av ett 
engagerat och närvarande ledarskap. Medarbetarna inom 
förvaltningen utövar ett aktivt medarbetarskap. Skarpnäcks 
stadsdelsområde ska vara tryggt och säkert för alla invånare och för 
dem som vistas och verkar här. Parker och grönområden ska vara 
trygga, välskötta, tillgängliga och inkluderande. De mänskliga 
rättigheterna, barns rättigheter och jämställdhet är fortsatt 
prioriterade områden för nämndens verksamheter, likaså 
hållbarhetsmålen i Agenda 2030. Nämndens verksamheter har en 
hög beredskap för oförutsedda händelser. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Vice ordförande Henrietta Ludwig (C) yrkar 
bifall till Centerns förslag till beslut. Ledamot Johan Brege (M) 
yrkar bifall till Moderaternas förslag till beslut. Ledamot André 
Nilsson (L) yrkar bifall till Liberalernas förslag till beslut. Ledamot 
Sergej Salnikov (SD) avstår från att delta i beslutet. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns fyra 
förslag till beslut och det är förvaltningens; Centerpartiets; 
Moderaternas samt Liberalernas respektive förslag. Ordförande 
ställer förslagen mot varandra och finner att stadsdelsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 

  

Reservation 
Vice ordförande Henrietta Ludwig (C) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till verksamhetsplan 2023. 
2. Att återkomma med ett förslag till verksamhetsplan utifrån 

Centerpartiets reservation i kommunfullmäktige 
3. Att därutöver anföra följande: 

  
Centerpartiet har lämnat ett eget förslag till budget för Stockholms 
stad kommande år. I vår budgetreservation i kommunfullmäktige 
finns bland annat en omfattande satsning på ytterstaden, ökade 
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idrottsinvesteringar och en rad konkreta åtgärder för att Stockholm 
ska visa vägen inom miljö- och klimatområdet, inklusive mer 
resurser till skötsel av parker och grönområden och mer svensk mat 
på tallriken. 
  
Vänsterstyrets budget för 2023 präglas av ideologiskt motiverade 
återtaganden av uppskattade välfärdsverksamheter i egen regi, 
ofinansierade satsningar som riskerar att bli tomtebloss och en 
miljöpolitik utan konkreta åtgärder och tillräckligt skarpa 
målsättningar. 
  
Stockholm ska vara en öppen stad med plats för nya stockholmare. 
Att människor från olika delar av världen ska få bosätta sig i 
Stockholm är en självklarhet, oavsett om det handlar om att fly 
undan konflikter och förtryck eller att söka lycka, familj och arbete. 
Stadsdelsnämnderna har genom medborgarkontoren och lokala 
föreningar ett viktigt ansvar för integration. Både civilsamhället och 
näringslivet har under lång tid saknats i Sveriges integrationspolitik. 
Under den gångna mandatperioden har Integrationspakten haft som 
mål att staden ska samarbeta med föreningar, företag och andra som 
vill bidra till bättre integration. Det är dags att gå längre och ge mer 
ansvar för integrationspolitiken till de som vill och kan vara en 
brygga in i det svenska samhället. Integrationsprojekt ska involvera 
både utrikesfödda och etablerade stockholmare. 
  
Klimatet är en ödesfråga som kräver kraftfulla åtgärder och hållbara 
reformer. Runt om i världen ser vi redan den globala 
uppvärmningens konsekvenser. Det är helt nödvändigt att minska 
de klimatpåverkande utsläppen. Det kräver att politiken tar modiga 
beslut, prioriterar det som verkligen ger resultat och sätter 
miljöfrågan högst på agendan. Stockholmarna älskar sina 
grönområden både för rekreation och för motion. Centerpartiet vill 
förena storstadens puls med gröna, rofyllda miljöer. Därför vill vi 
slå vakt om grönområden och den stadsnära naturen. Stockholm ska 
vara en stad som är ett levande ekosystem. 
  
Centerpartiet är ett parti med rötterna i landsbygden så vi vet att 
stad och land måste gå hand i hand. Vi vet att landsbygden mår bra 
av att städerna växer och att städer mår bra om landsbygden får 
blomstra. De gröna näringarna förser staden med mat, förnybar 
energi och byggnadsmaterial. Centerpartiet kämpar för hållbar mat 
som är sund och säker. Vi vill att Stockholms stad serverar en ökad 
andel närproducerad och ekologisk mat som är fri från skadliga 
kemikalier och tillsatser på våra skolor och till våra äldre. 
  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens trygghetsarbete och 
ska prioritera och lokalt leda arbetet med att nå målet om att inte ha 
något särskilt utsatt eller utsatt område inom Stockholms stad. 
Stödinsatser till barn och unga ska komma in direkt när det finns 
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misstanke om att de riskerar att hamna i kriminalitet och stöd till 
föräldrarna ska erbjudas. Det ska finnas lokala förebilder och 
attraktiva alternativ till kriminalitet. En kombination av akuta 
insatser som stoppar det dödliga våldet nu och långsiktiga 
systemförändrande utvecklingsprocesser är avgörande för att få 
bukt med de problem som finns. Arbetet måste vara uthålligt och 
sträcka sig längre än en mandatperiod. 
  
Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för ett Stockholm 
som håller ihop. Det är vår politik som ger de bästa 
förutsättningarna att göra visionen om det öppna, företagsamma, 
gröna, trygga och innovativa Stockholm till verklighet. 
  

  

Reservation 
Ledamot Johan Brege m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till verksamhetsplan och 
budget för 2023 

2. Att återkomma med ett förslag till verksamhetsplan och 
budget i enlighet med Moderaternas reservation i 
kommunfullmäktige 

3. Att därutöver anföra följande: 
  
Servicen till stockholmarna är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Stockholm ska vara en stad som 
det är lätt att leva i. Oavsett vilken service det handlar om har 
stockholmarna rätt att förvänta sig att allt fungerar så att vardagen 
går ihop. Stadens verksamheter och medborgarservice ska 
kontinuerligt utvecklas för att underlätta för människor, företag och 
föreningar att vara verksamma i Stockholm. Stadens regelverk ska 
vara transparent, enkelt och tillåtande för att främja hållbara 
innovationer och initiativ på marknaden och inom civilsamhället. 
Att människor känner delaktighet i samhället är en grund för att 
skapa sig ett gott liv och utveckla sin fulla potential. Vi vill bryta 
segregationen och bygga en stad där människor med olika bakgrund 
och livssituation möts i gemenskap. Tillit skapar trygghet, vilket ska 
vara vägledande för det växande Stockholm. Stockholms 
stadsmiljöer ska vara trygga, trevliga och välskötta i hela staden. Vi 
accepterar inte att människor i Stockholm får sin frihet begränsad på 
grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi 
arbetar därför målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla insatser 
mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar av 
staden och som begränsar människors frihet. 
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Moderaterna kommer under denna mandatperiod fortsätta arbeta för 
att garantera ordning och reda i Stockholms stads ekonomi och en 
effektiv användning av skattebetalarnas pengar. Staden ska även 
fortsatt ha en aktiv fastighetsförvaltning för att kunna fortsätta 
investera i nya anläggningar, skolor och samhällsservice när staden 
växer. 
  
Det moderna och urbana Stockholm kräver ett politiskt ledarskap 
som klarar av att förena höga ambitioner för välfärden med 
omfattande investeringar och en stabil och långsiktigt hållbar 
ekonomi. För att kunna garantera det måste staden alltid pröva nya 
och effektivare metoder i leveranserna av de tjänster som det är 
stadens uppgift att säkerställa. 
  
Stockholm ska vara en ekonomiskt hållbar storstad för framtiden. 
Stadselen ska ha en budget i balans och långsiktigt hållbara 
finanser, och skattemedlen ska användas effektivt till största nytta 
för stockholmarna. 
  
Alla barn i Skarpnäcks förskolor ska få en bra kunskapsutveckling 
som skapar förutsättningar för en hoppfull framtid. En likvärdig 
förskola och skola är både en utgångspunkt och en förutsättning för 
att alla barn och elever ska få möjlighet att lyckas. Förskolorna i 
Skarpnäck ska vara lugna och trygga platser som möter alla elever 
med tydliga krav och förväntningar. Vi vill se fler platser för lek, 
tryggare vägar till och från förskolan och mer utrymme för idrott. Ju 
tidigare ett barn som behöver särskilt stöd upptäcks, och åtgärder 
kan sättas in, desto bättre. Vi värnar det fria valet genom hela 
skolgången. 
  
När Stockholm växer, är det allt fler som ska transportera sig på 
ungefär samma yta. Stockholms gator ska vara framkomliga för 
bilar, kollektivtrafik, cyklar och gång men infrastrukturen och 
stadsmiljön behöver också förhålla sig till nya transportsätt och 
förändrande rörelsemönster och sätt att ta sig fram. Vi värnar alla 
trafikslag och vi är övertygade om att det går att förena högt ställda 
mål om klimatsmart mobilitet, med effektiv framkomlighet, för alla 
trafikslag. Vi vill därför underlätta för en promenadvänlig stad, det 
bidrar även till en mer levande och trygg stadsmiljö. Dagens svåra 
parkeringssituation behöver lösas, parkeringsgaragen behöver bli 
fler och utgöra en större del av stadens parkeringar. 
  
Närheten till grönska och vatten med parker, naturreservat, öppna 
fält, badplatser och fritt vatten är starkt bidragande till stadsdelens 
attraktionskraft. Därför är en viktig princip att krav ställs på kvalitet 
i gestaltningens och utformningens relation till omgivningen. All 
byggnation måste möta kraven om hållbart byggande. Det finns en 
stor efterfrågan på större bostäder i Stockholm och även på bostäder 
med en mindre trädgård eller grönskande uteplats. Därför lovar vi 
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att verka för fler småhus. Det är glädjande att staden växer, det 
betyder att Stockholm är en attraktiv stad där många vill arbeta och 
leva sina liv. Det betyder samtidigt att många investeringar måste 
göras för att bygga nya förskolor, skolor, bostäder, äldreboenden, 
idrottsanläggningar och allt annat som behövs i en väl fungerande 
och levande stad. 
  
Stockholm ska vara en stad präglad av mångfald. Blandningen av 
människor från olika delar av världen är positiv och berikande. I 
Stockholm ska vägen till arbete och kunskaper i svenska vara kort 
och människor ska vara självförsörjande, oavsett ursprung. 
  
Vi ser entreprenörskapet som grunden för välfärdssamhället och 
därför är näringslivspolitiken en lika naturlig, som avgörande, del 
av hur vi vill bygga Stockholm. Genom de åtgärder staden vidtagit 
under pandemin har vi sett att det går att minska på regelbördor och 
avgifter utan att ge avkall på kvalitet eller service. Vi vill därför 
fortsätta digitaliseringen inom stadens egna verksamheter för att öka 
innovationskraften. 
  
Vårt mål är att Stockholm ska bli Europas tryggaste huvudstad. Ett 
intensivt arbete för att öka tryggheten pågick under hela förra 
mandatperioden och det finns mycket att vara stolt över. Sociala 
insatsgrupper har permanentats och arbetet utvecklats med ett skärpt 
kvalitetsfokus, som förstärkt samordningen över staden och 
systematiskt följt upp resultatet av utförda insatser. Men vi vill och 
måste göra mer. Staden jobbar nu tillsammans med fastighetsägare 
och polis med trygghetsskapande, brottsförebyggande och 
trivselskapande åtgärder runt centrala platser. Det har gett resultat 
och vi vill sprida det arbetssättet till fler platser. 
  
Vi vill också inrätta trygghetskontor i alla lokalpolisområden där 
polis, ordningsvakter, och trygghetsvärdar arbetar tillsammans. Fler 
ordningsvakter och kameror är viktiga komponenter i kommunens 
arbete, men löser inte alla problem, det förebyggande arbetet är 
minst lika viktigt. Under den kommande mandatperioden måste 
antalet ordningsvakter öka. Stadsdelen måste få sätta upp kameror 
där det behövs och kan inte vara beroende av svåra och långa 
tillståndsprocesser. Vi måste fortsätta arbeta strukturerat och 
målmedvetet mot våldsbejakande extremism. Stockholm ska vara 
en säker och trygg stad för alla där människors frihet inte begränsas. 
Stockholm ska vara en fristad för människor som söker acceptans 
för sin livsstil, sina åsikter, sin kultur eller sin tro. Såväl alla 
invånare som anställda i Stockholms stad ska bli bemötta med 
respekt och kunskap oavsett etnicitet, kön, ålder, religion, sexuell 
läggning eller funktionshinder. I vårt Stockholm råder det 
nolltolerans mot diskriminering. 
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Reservation 
Ledamot André Nilsson (L) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att avslå stadsdelsförvaltningens förslag till beslut. 
2. Att uppdra åt stadsdelsförvaltningen att återkomma med 

förslag till verksamhetsplan i enlighet med vad som nedan 
anförs. 

3. Att anföra följande: 
  
Liberalismens viktigaste värdering är frihet. Det handlar om allas 
rätt att självständigt - eller i gemenskap med familj, vänner, 
arbetskamrater eller andra – forma sina liv efter egna önskemål och 
värderingar. Enligt socialliberalismen, som är den liberala riktning 
som Liberalerna företräder, har den offentliga sektorn – stat, region, 
kommun – en viktig roll att spela för att öka friheten. I Stockholm 
vill vi liberaler i politisk praktik bidra till det. 
  
Oavsett om ens förfäder bott i Stockholm sedan generationer 
tillbaka eller om man kom hit alldeles nyligen bidrar man till att 
Stockholm blir en rik stad. I möten mellan människor och 
kulturyttringar från hela världen utvecklas den stockholmska och 
svenska kulturen. 
  
I det liberala samhället ska alla, oberoende av funktionsförmåga, 
boendeområde, könsidentitet, ålder, etnicitet, religiös tro eller 
kulturell bakgrund, ges förutsättningar att leva ett gott liv. 
  
Stadsdelsnämnderna spelar en viktig roll i den lokala demokratin 
och principen om att stadens myndighetsutövning ska komma så 
nära medborgarna som möjligt. Stadsdelsnämnderna har ansvar för 
merparten av stadens välfärdsverksamhet och har ett stort inflytande 
på många invånares livskvalitet och livsmöjligheter. Utifrån en bred 
kompetens ska stadsdelsnämnderna erbjuda en hållbar 
samhällsservice av hög kvalitet. 
  
Stadsdelsnämnderna ska vara en lokal länk samt ansvara för dialog 
mellan medborgare, stadens förvaltningsorganisation och 
förtroendevalda. Stadsdelsnämnderna ska arbeta för att säkerställa 
likställigheten över staden i den service som erbjuds stockholmarna 
inom förskola, äldreomsorg, sociala verksamheter samt lokala 
kultur- och fritidsverksamheter. 
  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens trygghetsskapande 
arbete. Arbetet innefattar såväl sociala förebyggande insatser som 
fysiska åtgärder i närmiljön. Stadsdelsnämndernas sociala insatser 
är avgörande för att ge alla barn en god barndom och en lyckad 
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skolgång. En nära samverkan med lokalpolis, brandförsvar, det 
lokala näringslivet, fastighetsägare, föräldrar och föreningar är en 
förutsättning för trygghetsarbetet. Stadsdelsnämnderna ska 
prioritera arbetet med att nå målet om att inte ha något särskilt utsatt 
eller utsatt område inom Stockholms stad, samt delta i arbetet för att 
motverka det dödliga våldet i kriminella miljöer. 
  
Många områden i Stockholm saknas tillgång till lokaler för 
förenings- och kulturlivet. Därför ska majoriteten av stadens skolor 
iordningsställas för uthyrning. Lämpliga matsalar eller aulor kan 
efter skoltid bli en resurs för det lokala föreningslivet, tex för 
styrelsemöten, årsmöten, studiecirklar, dans, drama, musik, 
bokcirklar. Detta ska ske utan att det belastar skolornas budget eller 
arbetstid, och kunna bokas via stadens bokningssystem. 
  
Förskolan lägger grunden för hela livet 
  
Förskolan lägger grunden för livet. Att få tillgång till språk, socialt 
samspel och utvecklande lek ger en god grund för hela skolgången. 
Förskolorna i Stockholm ska ge alla barn en god omsorg och start i 
livet. Föräldrar ska känna sig trygga med att förskolan erbjuder en 
pedagogisk verksamhet av hög kvalitet där varje barn får möjlighet 
att utvecklas. 
  
Förskolan fyller en särskilt viktig roll för de barn som inte har med 
sig svenska språket hemifrån. Barn som har gått i förskolan har en 
snabbare språkutveckling än barn som varit hemma de första 
levnadsåren och klarar senare också grundskolan bättre. Av det 
skälet ska alla barn ges möjlighet och uppmuntras att gå i förskolan. 
  
Ett gott ordförråd är en avgörande faktor, inte bara för en lyckad 
skolgång, utan också för att kunna ta del av andras känslor och 
uttrycka sina egna, liksom för ett livslångt lärande. Därför ska 
förskolorna fokusera på barnens språkutveckling. Barn i behov av 
särskilt stöd ska upptäckas tidigt och få de stödinsatser som behövs. 
Övergången till skolan ska utvecklas med fokus på barnens 
språkutveckling och behov av särskilt stöd för att säkerställa att de 
får en så god skolstart som möjligt. 
  
För oss liberaler är det självklart att barns uppväxtvillkor och 
möjligheter inte ska begränsas av könsroller. Det handlar om att öka 
möjligheterna istället för att begränsa dem, att skapa mångfald för 
alla barn oavsett kön. Ett aktivt jämställdhetsarbete ska därför 
genomföras på alla förskolor. 
  
Förskolan har en viktig funktion i det förebyggande arbetet, bland 
annat genom att uppmärksamma barn som riskerar att fara illa. 
Samarbetet mellan förskola och socialtjänst ska fortsätta att stärkas. 
Insatser för att stärka barns uppväxtvillkor och stödja familjer bör 
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komma redan i förskoleåldern, inte senare när en stor del av 
barndomen redan passerat. Förskolans rutiner för och kontakt med 
socialtjänsten bör därför utvecklas. 
  
Arbetet mot våld, och för att varje barn ska utveckla förmågan att 
förmedla sina egna känslor och ta hänsyn till andras måste börja 
redan i förskolan. Den nya förskolenämnden behöver ges i uppdrag 
att leda arbetet med att utveckla pedagogiken kring känslouttryck i 
förskolan, och stadsdelsnämndernas förskolor ges uppdraget att 
implementera det.  
  
Rörelseglädje och ett aktivt liv lägger grunden för den livslånga 
hälsan. Förskolorna ska fortsätta arbeta med att öka barnens 
utevistelse och rörelse i förskolan. 
  
Förskolans verksamhet är grunden för ett stort ordförråd, vidgade 
vyer och en bra skolstart för stadens barn. Det är en av stadens 
viktigaste verksamheter och en avgörande uppgift att bibehålla och 
öka kvalitén i stadens förskolor. 
  
Barn, kultur och fritid 
  
I Liberalernas Stockholm har alla barn och unga rätt till en trygg 
och stimulerande uppväxt under goda levnadsvillkor. I stadsdelarna 
bedrivs angelägen och viktig verksamhet i både kommunal och 
fristående regi, för att ge alla unga i Stockholm tillgång till ett brett 
och kvalitativt utbud av fritidsaktiviteter. Detta ska värnas och 
utvecklas. 
  
Det är angeläget att man i planeringen av verksamheter för barn och 
ungdomar tar särskild hänsyn till behoven hos barn och ungdomar 
med funktionsnedsättning. Aktiviteter ska utformas inkluderande 
för alla och vara fysiskt tillgängliga för barn och unga med 
funktionsnedsättning. Det ska finnas trygga arenor och 
verksamheter för alla i stadsdelen. Stadens parklekar är en viktig del 
av många barns fritid. Stockholm ska i stadsplaneringen öppna upp 
för fler parklekar som ska vara tillgängliga för stadens öppna 
förskolor, samt erbjuda pedagogiska och lekfulla miljöer. 
  
Stadsdelsnämnderna ska tillgängliggöra öppna mötesplatser och 
fritidsverksamheter anpassade efter befolkningssammansättningen 
och dagens ungas behov och levnadsmönster, till exempel för att 
möta behoven hos nya yngre målgrupper. Det är prioriterat att nå de 
grupper som idag inte nås av annan fritidsverksamhet och erbjuda 
meningsfull fritid i både egen regi och i samarbete med 
civilsamhället.  
  
Den öppna fritidsverksamheten ska ha ett nära samarbete med andra 
aktörer som arbetar förebyggande, så som exempelvis 
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socialtjänsten, civilsamhället och fältassistenter. Kunskap om 
socialtjänstens uppdrag ska stärkas inom fritidsverksamheterna för 
att tidigt identifiera barn och unga i riskzon eller som misstänks fara 
illa. 
  
Äldreomsorg 
  
I Liberalernas Stockholm är vi individer hela livet. Även när vi 
behöver stöd och hjälp från andra har vi rätt till respekt för våra 
behov, våra livsval och våra intressen. Kvalitet, valfrihet och 
mångfald är en självklarhet. 
  
Stockholm ska ha en tillgänglig äldreomsorg med hög kvalitet som 
präglas av respekt för den enskildes behov och önskemål. 
Äldreomsorgen ska ha den äldres individuella behov och önskemål i 
fokus samt präglas av kontinuitet och hög kvalitet i alla insatser. 
Äldreomsorgen ska främja en hög livskvalitet för den enskilde, 
oavsett hälsotillstånd och ålder. Alla äldre ska få en god, nära och 
samordnad vård som stärker hälsan och individuella behov och 
förutsättningar ska beaktas. Majoritetens låga uppräkning till 
hemtjänsten riskerar att försämra kvaliteten och omsorgen. Fler 
fasta anställningar, ökad kontinuitet och större möjligheter till 
kompetensutveckling krävs. Den medicinska kompetensen måste 
öka. 
  
Stadsdelsnämnderna ska säkerställa att det finns en mångfald av 
boendeformer och att de äldre som behöver komma till ett 
äldreboende får göra det i tid. 
  
De anhörigas situation måste särskilt uppmärksammas och 
ambitionerna höjas i enlighet med det program för anhörigstöd 
inom socialtjänst och äldreomsorg som infördes under Liberalernas 
tid vid makten. 
  
Ofrivillig ensamhet är ett stort hälsoproblem i vårt samhälle, något 
som blivit än mer tydligt i och med pandemin. Många äldre har levt 
i långvarig isolering. Genom samverkan med civilsamhället ska 
staden arbeta för att bryta social isolering och ge möjlighet för 
människor att träffas. Det ska finnas träffpunkter och möteslokaler 
som är öppna även på somrar och storhelger. Vidare ska 
hälsofrämjande, förebyggande och rehabiliterande insatser fortsätta 
prioriteras och utvecklas. Alla äldre på vård- och omsorgsboenden 
ska erbjudas dagliga sociala aktiviteter och utevistelser. Den 
enskilde ska ha stora möjligheter till påverkan och inflytande kring 
sin vardag. Äldreomsorgen ska utgå från ett jämställdhetsperspektiv 
och uppmärksamma äldre som utsätts för våld i nära relationer. 
  
Äldrenämnden ska i samarbete med stadsdelsnämnderna 
kontinuerligt se över hur måltider och måltidsmiljö kan förbättras. 
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Maten ska vara god och näringsrik och måltidsupplevelsen lustfylld. 
Den enskilde ska ha möjlighet att påverka vad som serveras. Det 
ska fortsatt vara möjligt att få hjälp med matlagning i hemmet i 
stället för matlådor. För att måltiden ska få ett socialt innehåll ska 
fler äldre kunna få äta i sällskap med andra, exempelvis på en social 
träffpunkt, i samarbete med föreningslivet eller som en 
biståndsbedömd insats. I detta arbete är matlyftet en viktig insats. 
  
Strategisk kompetensförsörjning är prioriterat inom äldreomsorgen. 
Det är angeläget att staden arbetar systematiskt med såväl 
kompetensutveckling av befintliga medarbetare och rekrytering av 
nya medarbetare för att möta kommande behov av en mer 
kvalificerad vård och omsorg. För att kunna möta och hjälpa dem 
som behöver stöd från stadens äldreomsorg måste chefer och 
medarbetare fortsätta utveckla sina kunskaper samt ges en bra och 
hållbar arbetsmiljö och goda förutsättningar att utföra sitt arbete. 
  
Stöd och service 
  
Alla stockholmare oavsett funktionsförmåga ska tillförsäkras 
integritet, självbestämmande och möjlighet att kunna delta i 
samhällets gemenskap. Så långt som möjligt ska var och en, utifrån 
sina förutsättningar och önskemål, kunna leva ett självständigt liv 
och ha en sysselsättning, ett arbete att gå till eller studier. 
  
Stockholm ska vara en levande och socialt hållbar stad, där alla är 
delaktiga i samhällsutvecklingen utifrån sina egna förutsättningar. 
Funktionsnedsättning ska aldrig vara ett hinder för att någon ska 
kunna utvecklas och leva det liv som den önskar. Staden och 
välfärden ska byggas utifrån tillgänglighet och delaktighet från 
början. Hinder för en tillgänglig stad ska avlägsnas. Det är djupt 
problematiskt att majoriteten i sin budget tillför så begränsade 
medel till stöd och service för personer med funktionsnedsättning. I 
vår budget dubblerar vi schablonen för stöd och service till personer 
med funktionsnedsättning och mångdubblar schablonen till 
socialpsykiatrin. 
  
Personer med funktionsnedsättning ska kunna delta fullt ut i 
samhället på lika villkor som övriga stockholmare. Utgångspunkten 
ska vara att funktionshinder inte är en egenskap hos individen utan 
uppstår i relation till den omgivande miljön. Insatserna ska ge stöd 
vid funktionsnedsättning och kompensera brister i samhällets 
tillgänglighet och andra hinder för delaktighet, självständighet och 
självbestämmande. Detta kräver personal med hög kompetens som 
kan ge ett gott bemötande och omsorg med god kvalitet. Därför är 
det viktigt att stadsdelsnämnden fortsätter certifiera personalen i det 
pedagogiska ramverket och fortsätter arbeta utifrån färdplanen för 
en enhetlig yrkestitulatur. 
  

Sida 20 (42)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 2/2023 
 

2023-01-26 

Samtliga insatser ska anpassas till den enskildes individuella behov 
och utformas så att de är tillgängliga för de personer som behöver 
dem och stärker deras förmåga att leva ett självständigt liv. All 
information och kommunikation under handläggningen och 
genomförandet av stöd och insatser ska vara tillgänglig och 
individuellt anpassad. 
  
Jämställdhets- och barnrättsperspektivet ska beaktas och anhöriga 
ska få det stöd de behöver. Ledsagning och personlig assistans ska 
vara flexibla insatser så att alla kan delta i samhällslivet på lika 
villkor. Biståndsbedömningen ska vara rättssäker och likställig och 
den enskilde ska ha möjlighet att påverka de insatser som ges.  
  
Individ- och familjeomsorg 
  
I Liberalernas Stockholm kan alla stockholmare utvecklas utifrån 
sina förutsättningar och drömmar. Den som behöver hjälp under en 
period ska få det stöd man behöver för att sedan kunna leva ett 
självständigt liv, utan myndigheters inblandning. Socialtjänsten ska 
uppmärksamma alla barn och vuxna som kan behöva stöd och så 
tidigt som möjligt erbjuda en modern och rättssäker socialtjänst 
med evidensbaserade insatser som brukarna efterfrågar. 
Socialtjänsten ska vara likvärdig och tillgänglig oavsett var i staden 
man bor. 
  
Den falska ryktesspridning som sker om socialtjänsten i Sverige är 
helt oacceptabel. Socialtjänsten har samtidigt en viktig uppgift att 
jobba folkbildande kring den välfärdsservice som socialtjänsten 
erbjuder, sin roll i samhället och skapa förtroende bland invånarna. 
Socialtjänsten ska därför utveckla det uppsökande arbetet och finnas 
närmare medborgarna i deras vardag, bland annat ute på förskolor, 
skolor, familjecentraler etc. Mer teambaserade och 
individcentrerade arbetssätt ökar möjligheterna att snabbt komma in 
med insatser. Det är också viktigt att socialsekreterarna alltid ges 
fullt stöd av stadsdelsförvaltningens chefer och säkerhetsansvariga 
när de behöver fatta svåra beslut i komplexa ärenden. Hot, våld och 
trakasserier kan aldrig accepteras. 
  
Alla barn har rätt till goda uppväxtvillkor och inget barn ska behöva 
uppleva våld eller förtryck. I nära samarbete med barn och föräldrar 
ska socialtjänsten säkerställa att barn och unga som riskerar att 
utvecklas ogynnsamt får det skydd och stöd som de behöver. 
Socialtjänsten ska i nära samverkan med socialnämnden och övriga 
aktörer minska risken för att barn och unga dras in i kriminalitet 
samt verka för att fler personer lämnar kriminalitet. Stöd till 
brottsutsatta och vittnen ska utvecklas. 
  
Att stödja föräldrar är en av de viktigaste insatserna som samhället 
kan göra för att undvika att barn utvecklas negativt. Kommunen 
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arbetar aktivt med att stödja föräldrar genom föräldrastödsprogram, 
föräldrarådgivning, hembesöksprogram och familjecentraler. 
  
Skolan är den främsta skyddsfaktorn för unga människors liv och 
framtida livschanser och socialtjänsten ska stötta skolans lärande 
uppdrag. Därför måste samverkan mellan skolan, socialtjänsten och 
polisen stärkas för att tidigt identifiera barn i riskzon, följa upp 
orosanmälningar samt stabilisera barns och ungas skolgång. De 
skolsociala teamen spelar en nyckelroll i denna samverkan. Deras 
arbete ska förstärkas med hjälp av statsbidragen på området. 
Stadsdelsnämnderna ska därutöver särskilt följa upp skolresultaten 
hos barn och unga i samhällets vård. 
  
Vi ser mer förvåning och oro på att den rödgröna majoriteten valt 
att helt stryka alla formuleringar i budget om snabb reaktion när 
unga begår sitt första brott. Liberalerna menar tvärtom att 
allvarssamtalen inom 48 timmar ska finnas kvar och utvecklas. Dels 
behöver polisens medverkan i samtalen förbättras, men vi ser också 
fördelar med att föräldrarådgivare och fältassistenter involveras. 
  
För att öka den vuxna närvaron och tryggheten i de miljöer där 
ungdomar vistas finns fältassistenter som genom uppsökande 
verksamhet tidigt fångar upp och förhindrar att ungdomar söker sig 
till miljöer präglade av missbruk och kriminalitet. Det är viktigt att 
det uppsökande arbetet sker i nära samarbete med skola, 
föreningsliv, polis, näringsliv och civilsamhället. 
  
Kommunen har det yttersta ansvaret för att personer med 
missbruksproblem får den hjälp och vård som de behöver för att 
komma ifrån missbruket. Socialtjänsten har ett stort ansvar för att 
motverka hemlöshet. I det förebyggande arbetet ingår 
vräkningsförebyggande arbete i samverkan med övriga aktörer. 
  
Personer med psykisk funktionsnedsättning ska få stöd med att 
utifrån sina förutsättningar delta i samhällets gemenskap samt ha ett 
arbete att gå till. Samverkan med psykiatrin är viktig för att på bästa 
sätt tillgodose den enskildes behov av stöd och insatser. Därför ska 
det pågående utvecklingsarbetet med Region Stockholm och 
Storsthlm utifrån Lagen om samverkan vid utskrivning från sluten 
hälso- och sjukvård fortsätta. 
  
Stockholm ska vara en jämställd stad där ingen begränsas på grund 
av sitt kön och där alla ska ha makten över sina egna liv. Våld i nära 
relationer och hedersrelaterat våld och förtryck ska motverkas och 
våldsutsatta ska få det skydd och stöd som de behöver. De som har 
blivit tvungna att bryta med sin familj ska få stöd och hjälp att 
skaffa sig ett nytt nätverk och ett nytt liv efter en placering på 
skyddat boende. Kommunen har en skyldighet att stötta 
brottsutsatta, och då särskilt vuxna och barn som är eller har varit 
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utsatta för våld av närstående eller övergrepp i rättssak. Att förändra 
beteendet hos våldsutövare är viktigt för att förebygga våld i nära 
relation och hedersrelaterat våld och förtryck och kommunen har en 
skyldighet att verka för att den som utsätter eller har utsatt en 
närstående för våld eller andra övergrepp ska ändra sitt beteende. 
  
Att majoriteten avskaffar skyddsfonden innebär att 13 miljoner 
kronor mindre tillfaller de utsatta stadsdelarna för att kunna fatta de 
beslut om omhändertaganden och placering som ibland krävs. Vi 
återställer Skyddsfonden på 35 mnkr som den rödgröna majoriteten 
avskaffar och lägger ytterligare 15 mnkr på ökade 
placeringskostnader för att kunna skydda både barn och samhälle 
från unga med extremt våldsamt beteende. 
  
En viktig uppgift för socialtjänsten är att tillsammans med 
civilsamhället, goda krafter och andra myndigheter verka för att 
stärka förtroendet. Hos vissa grupper finns en utbredd misstro mot 
socialtjänsten, vilket gör att familjer inte söker hjälp när de borde, 
och att barn, unga och föräldrar inte får det stöd de har rätt till. 
Detta är ett samhällsproblem som måste tas på större allvar och 
bemötas mer systematiskt utifrån den lokala situationen, med hjälp 
av personer och kanaler som medborgarna litar på. 
  
För att kunna möta och hjälpa dem som behöver stöd från 
socialtjänsten måste medarbetarna ges en bra arbetsmiljö och goda 
förutsättningar att utföra sitt arbete. Staden ska fortsätta arbeta i 
enlighet handlingsplanen för socialsekreterare och 
biståndsbedömare. Hot och våld mot socialtjänstens medarbetare 
ska alltid tas på största allvar. 
  
Stadsmiljöverksamhet 
  
Stadsdelsnämnderna ska arbeta för parker, natur- och kulturreservat 
och naturområden med hög kvalitet och ökad biologisk mångfald 
samt förbättrade förutsättningar för vistelse, gående och cyklister. 
Den gemensamma stadsmiljön ska vara välskött, tillgänglig och 
trygg i hela Stockholm. I takt med att staden växer ökar användning 
av grönområden och parker, vilket ställer högre krav på 
stadsdelsnämndernas skötsel och underhåll. 
  
Tillgänglighetsfrågorna ska genomsyra verksamhetsplaneringen och 
vara en naturlig del i det dagliga arbetet. Stadsdelarnas 
trygghetsarbete skall vara högt prioriterat, med aktiv 
platssamverkan med andra aktörer. 
  
Stadsmiljöverksamheten spelar stor roll för medborgarnas 
upplevelse av närmiljön och det lokala perspektivet skall tillvaras i 
stadsdelsnämndernas dagliga arbete. Utveckling av stadsdelen skall 
ske i nära samarbete med andra nämnder. 

Sida 23 (42)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 2/2023 
 

2023-01-26 

  
Ekonomiskt bistånd 
  
I Liberalernas Stockholm får alla stockholmare den hjälp som 
behövs för att kunna stå på egna ben och leva ett självständigt liv. 
Stadsdelsnämnderna ska genom individuellt utformade insatser ge 
personer med ekonomiskt bistånd stöd att bli självförsörjande. 
Insatserna ska syfta till att hjälpa personer att snabbt nå egen 
försörjning för att undvika långvarigt behov av bistånd. 
  
All utredning inom ekonomiskt bistånd, liksom bedömning och 
tillgång till insatser, ska ske med hög rättssäkerhet och utifrån 
likabehandlingsprincipen. Arbetet ska vara snabbt och effektivt med 
regelbundna avstämningar, samt grunda sig på tillit och respekt för 
människors självbestämmande och integritet. Barns behov och 
situation ska särskilt uppmärksammas. Arbetet ska ske i nära 
samverkan med stadens arbetsmarknadsverksamheter. Samtliga 
stadsdelsnämnder ska använda evidensbaserade instrument. 
Systematiska välfärdsbrott ska motverkas. 
  
Det är viktigt att arbetet mot felaktiga utbetalningar och fusk 
fortsätter. Risken är annars att resurser tas från de som allra mest 
behöver dem och istället går till att finansiera organiserad 
brottslighet. 
  
Arbetsmarknadsåtgärder 
  
Jobbtorg Stockholm fortsätter att vara huvudarenan för stadens 
arbetsmarknadsåtgärder, medan socialtjänsten i stadsdelarna hjälper 
individer med arbetsförberedande åtgärder. 
  
Många utrikesfödda kvinnor nås inte av samhällets 
integrationsinsatser. Det kan inte vara så att arbetsmarknadsåtgärder 
systematiskt nyttjas av män i större utsträckning och att kvinnor inte 
kommer i arbete eller egenförsörjning. Därför ska stadsdelarna 
särskilt fokusera på att stärka arbetet med insatser riktade mot 
kvinnor så att de får del av samhällets stöd. 
  
Stadsdelsnämndernas huvuduppgift är att i enlighet med stadens 
strategi för arbetsmarknadsinsatser stötta personer med social 
problematik, fysisk och/eller psykisk ohälsa och erbjuda dem 
individuellt utformat stöd i syfte att höja aktivitetsnivån, stärka 
hälsan, motivera och förbereda inför en arbetsmarknadsinsats. 
  
Stadsdelarna har också en viktig uppgift att tillhandahålla feriejobb 
för stadens ungdomar. Feriejobb ger en första lön, referenser och en 
första kontakt med arbetsmarknaden. Arbete för ungdomar är också 
en viktig trygghets- och integrationsskapande åtgärd. För att fler 
ungdomar ska få en meningsfull fritid vill Liberalerna att det ska bli 

Sida 24 (42)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 2/2023 
 

2023-01-26 

möjligt att få feriejobb även på helgerna. Den vägledande principen 
för feriejobben är att de ska vara meningsfulla och ge viktiga 
erfarenheter inför ett kommande arbetsliv. 
  
Sammantaget ser Liberalerna att vänstermajoriteten saknar många 
av de förslag som behövs för att alla som bor i Skarpnäck ska kunna 
leva friare liv. 
  

Särskilt uttalande 
Cecilia Obermüller (MP), Monica Lövström m.fl. (S) och Tina 
Kratz m.fl.(V) lämnar ett särskilt uttalande enligt följande: 
  
Skarpnäck en grön, ekologiskt och socialt hållbar stadsdel med en 
stark och jämlik välfärd. 
  
Majoritetspartierna i Skarpnäck stadsdelsnämnd ställer sig bakom 
förvaltningens förslag till verksamhetsplan som på ett bra sätt 
beskriver allt det arbete som ska utföras i stadsdelen för invånarnas 
bästa och för att skapa en grön, ekologiskt och socialt hållbar 
stadsdel. Förvaltningen har även fångat upp majoritetspartiernas 
inriktningsbeslut i enlighet med kommunfullmäktiges budget och 
lokala önskemål där det är tydligt att hållbarhet och rättvisefrågor 
hänger samman och där välfärden ger alla de bästa förutsättningarna 
att känna trygghet och utvecklas. Där vi arbetar för att minska 
ekonomiska klyftor och segregation. 
  
De budgetmässiga förutsättningarna är detta år strama på grund av 
generella kostnadsökningar i samhället. Därför måste vissa 
satsningar prioriteras. 
  
Vi rödgröna anser att det är synnerligen viktigt att förebygga 
våldsdåd i stadsdelen och välkomnar det förebyggande 
trygghetsarbetet som förvaltningen genomför på olika plan. Det är 
glädjande att vi nu kommer förstärka detta arbete med 
fältassistenter som ska anställas och en öppen förskola som öppnas i 
anslutning till introduktionsförskolan på Skarpnäcksfältet. 
Förvaltningens familjeorienterade arbetssätt och det nära samarbetet 
mellan socialtjänst, skola, polis och (i vissa fall) kriminalvård är 
mycket bra och avgörande för att förhindra nyrekryteringen in i 
kriminalitet. 
  
Vi ser också med stort allvar på rapporteringen av en fortsatt 
ökande psykiska ohälsan hos unga och här är det arbete som görs av 
stadsdelens kuratorer på ungdomsmottagningen viktigt och något vi 
vill verka för att stärka. 
  
Vi ser fram emot att arbetet med inkludering av de nationella 
minoriteterna konkretiseras. 
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Majoriteten ser gärna ett fortsatt utredningsarbete för att 
parklekarna ska kunna stärkas och utöka avseende såväl 
verksamhetens innehåll som öppettider. 
  
En av styrkorna med Skarpnäck är det rika föreningslivet. 
Stadsdelens nätverkande med det lokala föreningslivet och fler 
samarbeten i form av IOP (Idéburet offentligt partnerskap) stärker 
sammanhållningen i samhället och är ett arbete vi uppmuntrar. 
  
För att underlätta för miljösmarta val ser vi gärna att förvaltningen 
framgent försöker understödja återbruksverksamhet, fritidsbibliotek 
och likartad verksamhet. 
  
Vi är en stadsdel med många koloni- och odlingslotter, 
gemensamhetsodlingar och delningsodlingar, något vi ser som 
önskvärt och viktigt för de boende i Skarpnäck. Att underlätta för 
fler brukaravtal ser vi från majoriteten som positivt, samt stärkande 
av den biologiska mångfalden. Även att arbeta enligt det 
stadsövergripande trädmålet ökar den biologiska mångfalden. 
  
Klimatanpassningsarbete och risk- och sårbarhetsanalyser för 
prioriterade samhällsviktig verksamhet i staden är mycket viktigt. 
Av centrala förvaltningar framtagen kunskap om miljöer som 
mildrar effekter vid klimatpåfrestningar som värmeböljor och 
skyfall ska efterfrågas för att kunna användas i planering. 
  
Med den rödgröna majoritetens budget och en välfungerande 
förvaltning, känner vi oss säkra på att vi nu tar de första stegen mot 
en tryggare och mer hållbar stadsdel. En stadsdel som aktivt arbetar 
mot diskriminering och för inkludering. 
  
Skarpnäck är en stadsdel att trivas i. 
  

Särskilt uttalande 
  
Ledamot Sergej Salnikov (SD) lämnar ett särskilt uttalande enligt 
följande: 
  
Verksamhetsplanen som föreslås till antagande bygger på 
majoritetens stadshusbudget. Den innehåller en del inriktningar som 
vi anser är positiva. Men det finns även budgeterade prioriteringar 
som vi inte ställer oss bakom. Därmed avser vi att avstå från att 
delta i beslutet. 
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Handlingar i ärendet 

 SKA 2022/538-25 Verksamhetsplan 2023 Skarpnäcks 
stadsdelsnämnd, Godkänd - R 1 

 SKA 2022/538-1 0 Bilageförteckning VP 2023 
 SKA 2022/538-2 Bilaga 1 1 Investeringsutgifter 
 SKA 2022/538-7 Bilaga 1 2 Resultatenheter 
 SKA 2022/538-8 Bilaga 1 3 Ansökan om medel för 

trygghetsskapande åtgärder, belysning Skarpaby lekpark 
 SKA 2022/538-9 Bilaga 1 4 Ansökan om medel för 

trygghetsskapande åtgärder, gångtunnlar Bagarmossen 
 SKA 2022/538-3 Bilaga 1 10 Ansökan om medel för 

klimatinvestering, installation av närvarostyrning 
 SKA 2022/538-4 Bilaga 1 11 Ansökan om medel för 

åtgärder inom naturreservaten 
 SKA 2022/538-5 Bilaga 1 12 Ansökan om medel för 

åtgärder kopplade till Sthlm vid vattnet, bryggor Flaten 
 SKA 2022/538-6 Bilaga 1 13 Ansökan om medel för 

åtgärder kopplade till Sthlm vid vattnet, dusch Flaten 
 SKA 2022/538-10 Bilaga 1 5 Ansökan om medel för 

biologisk mångfald, biotoptak och gröna väggar 
 SKA 2022/538-11 Bilaga 1 6 Ansökan om medel för 

biologisk mångfald, Smalängen 
 SKA 2022/538-12 Bilaga 1 7 Ansökan om medel för 

biologisk mångfald, plantering i Skarpaby lekpark 
 SKA 2022/538-13 Bilaga 1 8 Ansökan om medel för 

klimatinvestering, fossilfrinoll-utsläpps trädgårdsskötsel 
 SKA 2022/538-14 Bilaga 1 9 Ansökan om medel för 

klimatinvestering, utbyte till LED Kulturhuset Skarpnäck 
 SKA 2022/538-15 Bilaga 2 1 Förskola peng 2023 
 SKA 2022/538-16 Bilaga 3 3 Kompetensförsörjningsplan 

Skarpnäcks sdf 2023-2025 
 SKA 2022/538-18 Bilaga 3 2 System för intern kontroll 
 SKA 2022/538-22 Bilaga 3 7 Plan för upphandling 2023 
 SKA 2022/538-21 Bilaga 3 6 Skarpnäcks stadsdelsnämnds 

handlingsplan mot våldsbejakande extremism 2023-
reviderad november 2022 

 SKA 2022/538-20 Bilaga 3 5 Ledningssystem för 
systematiskt kvalitetsarbete inom SoL LSS och HSL i 
Skarpnäck 2023 

 SKA 2022/538-19 Bilaga 3 4 Lägesbild för lokal 
samverksanöverenskommelse 

 SKA 2022/538-23 Bilaga 4 1 Protokoll samverkan med 
fackliga organisationer 
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 SKA 2022/538-24 Bilaga 4 2 Protokoll MBL med 
Lärareförbundet 

 SKA 2022/538-17 Bilaga 3 1 Väsentlighets- och riskanalys 
samt internkontrollplan 2023 

 

Sida 28 (42)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 2/2023 
 

2023-01-26 

§ 8 
Rättegångsfullmakt till vuxenenhetens chefer gällande 
Lag om vård av missbrukare i vissa fall  
SKA 2023/1 
 

Beslut  
1. Nämnden lämnar fullmakt till enhetschef Therese Forsberg 

samt biträdande enhetschefer Lena Swärd och Carin 
Bergqvist vid Skarpnäcks stadsdelsnämnds vuxenenhet att 
var för sig företräda Skarpnäcks stadsdelsnämnd i ärenden 
avseende Lag (1988:870) om vård av missbrukare i vissa 
fall i förvaltningsrätten samt kammarrätten. Med undantag 
för rätt att motta delgivning av stämningar äger ombud den 
behörighet som anges i rättegångsbalken 12 kap. 14 § första 
stycket. 

2. Tidigare utfärdade fullmakter upphör att gälla. 
3. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt Reglemente med allmänna bestämmelser för 
Stockholms stads nämnder, får nämnden själv eller genom ombud 
föra stadens talan i alla mål och ärenden inom sitt ansvarsområde. 
 
På grund av personalförändringar inom Skarpnäcks 
stadsdelsförvaltnings vuxenenhet behöver en ny rättegångsfullmakt 
utfärdas för dess chefer. 

  

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 1066378 (Godkänd - R 1) Rättegångsfullmakt till 
vuxenenhetens chefer gällande Lag om vård av missbrukare i 
vissa fall  
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§ 9 
Remiss av ändring av presidierna i stadsdelsnämnderna 
och revidering av Stockholms stads regler om arvoden 
m.m. för kommunala förtroendeuppdrag  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2022/1230 
SKA 2022/523 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 

remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
I finansborgarrådets förslag till budget för år 2023 föreslås från och 
med den 1 mars 2023 en utökning av stadsdelsnämndernas 
presidium till att bestå av ordförande, 1:e vice ordförande och 2:e 
vice ordförande. Detta föranleder stadsledningskontoret att föreslå 
en revidering av årsarvodena för ordförande och vice ordförande i 
stadsdelsnämndernas sociala delegationer. Förslaget innebär att 
personen som innehar sådant uppdrag får årsarvode oavsett om hen 
ingår i nämndens presidium eller inte. Stadsledningskontoret 
föreslår då även revideringar i Stockholm stads regler om arvoden 
m.m. för kommunala förtroendeuppdrag och i reglementet med 
allmänna bestämmelser för Stockholms stads nämnder. 
 
Förvaltningen har inga invändningar mot förslagen. 
  

  

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.  Vice ordförande Henrietta Ludwig (C) yrkar 
bifall till Centerpartiets, Moderaternas och Liberalernas 
gemensamma förslag till beslut. Ledamot Sergej Salnikov 
(SD) yrkar bifall till Sverigedemokraternas förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns tre 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag; Centerpartiets, 
Moderaternas och Liberalernas gemensamma förslag samt 
Sverigedemokraternas förslag. Ordförande ställer besluten mot 
varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
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Reservation 
  
Vice ordförande Henrietta Ludwig (C), ledamot Johan Brege m.fl. 
(M) och ledamot André Nilsson (L) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för ett gemensamt förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att presidiets nuvarande utformning med en ordförande och 
en vice ordförande ska kvarstå 

2. Att därutöver överlämna nedanstående synpunkter som 
stadsdelsnämndens svar på remissen: 

  
Remissen utgår ifrån ett uppdrag som vänsterstyret lagt fram i 
stadens budget för 2023. Det råder dock stora oklarheter kring vad 
syftet är med att utöka stadsdelsnämndernas presidier med en andre 
vice ordförande. Om detta står inget att läsa sig till i vare sig 
budgetförslaget eller i bilagorna till remissen. Det är samtidigt 
förvånande att vänsterstyret inte har förankrat den föreslagna 
utökningen med oppositionen, i frågor av denna karaktär brukar det 
historiskt sett vara kutym att förankra brett. Då syftet inte anges kan 
man bara spekulera i att det är för att ge extra arvodering till 
politiska företrädare i vänsterstyret i syfte att hålla samman en 
annars splittrad majoritet. Det för oss in på den ekonomiska 
aspekten av förslaget i remissen. 
  
Arvodet till andre vice ordförande föreslås utgå med motsvarande 
belopp som till förste vice ordförande. Det innebär att det, för 
stadsdelsnämnderna sammantaget, skulle uppgå till drygt en miljon 
kronor per år, inklusive skatter och avgifter skulle det dock handla 
om mer än så. Därmed är det än mer relevant, inte minst för 
stockholmarna, att få reda på vad syftet egentligen är. Det behöver 
självklart framgå tydligt på vilket sätt stockholmarna skulle gagnas 
av ett utökat nämndpresidium, exempelvis på vilket sätt kvaliteten i 
nämndens verksamheter skulle öka. Men om detta står alltså inget 
alls i vare sig budget 2023 eller i remissen, något man med rätta kan 
kalla för ett demokratiproblem. 
  

Reservation 
Sergej Salnikov (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd överlämnar 
Sverigedemokraternas förslag till kommunstyrelsen som 
svar på remissen av förslag till ändring av presidierna i 
stadsdelsnämnderna och revidering av Stockholms stads 
regler om arvoden med mera för kommunala 
förtroendeuppdrag. 
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Från och med den 1 mars 2023 föreslås stadsdelsnämndernas 
presidium utökas med en ytterligare andre vice ordförande. Vi 
ställer oss negativa till att införa en ny presidiepost. Om 
stadsdelsnämndernas presidium utökas, och att det samtidigt inrättas 
ytterligare arvode för ordförande och vice ordförande i de sociala 
delegationerna kommer det innebära ökade kostnader för 
skattekollektivet. Ingen egentlig anledning presenteras heller i 
underlaget som föranleder ett behov av att utöka presidieposterna. 
  
Vi ställer oss negativa till förslaget om att samtliga presidieposter i 
sociala delegationerna ska erhålla ett extra arvode, oaktat om den 
förtroendevalda redan uppbär ett extra arvode för presidiepost i 
stadsdelsnämnd eller inte. Förslaget skulle kunna innebära att vissa 
förtroendevalda, som både sitter i presidiet för stadsdelsnämnden 
såväl som den sociala delegationen, kan uppbära dubbelt arvode. 
Det är inte en önskvärd utveckling i de tuffare ekonomiska tiderna 
som Stockholm går till mötes. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2022/523-6 (Godkänd - R 3) Ändring av presidierna i 
stadsdelsnämnderna 

 SKA 2022/523-3 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: KS 
2022/1230  

 SKA 2022/523-2 Remissbilaga ändringar Reglemente med 
allmänna bestämmelser för stadens nämnder 
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§ 10 
Detaljplan för Drevern 1 m.fl. i stadsdelen Sköndal  
Svar på remiss, S-Dp 2020-00580, från 
stadsbyggnadsnämnden 
SKA 2022/488 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas till 

stadsbyggnadsnämnden som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Skarpnäcks stadsdelsnämnd har fått detaljplaneförslag för Drevern 
1 på remiss. Detaljplanens syfte är att möjliggöra för bostäder, 
lokaler för handel, förskola och parkeringshus i stadsdelen Sköndal. 
Den planerade bebyggelsen ligger inte inom Skarpnäcks 
stadsdelsområde utan tillhör Farsta. Den angränsar dock till 
Skarpnäck och kommer ha viss påverkan på stadsdelen. 
Förvaltningen ser positivt på planen som kommer bidra till en klar 
förbättring av gatumiljön och bättre koppling mellan Skarpnäck och 
Sköndal. Gång- och cykelkopplingarna som idag är bristfälliga 
förstärks och görs säkrare och attraktivare. 
  
Förvaltningen gör några medskick gällande verksamheter i 
bottenvåningar och behovet av förstärkt kollektivtrafik. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2022/488-6 Detaljplan för Drevern 1 m.fl. i stadsdelen 
Sköndal (Godkänd - R 1)  

 SKA 2022/488-3 Planbeskrivning samråd 
 SKA 2022/488-2 Samrådsbrev 
 SKA 2022/488-4 Plankarta samråd 
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§ 11 
Inkomna och utgående skrivelser från medborgare, 
remisser m.m. enligt lista  
SKA 2023/7 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de åtgärder 
som kan föranledas av de inkomna skrivelserna, remisserna m.m. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2023/7-1 Skrivelselista 2023-01-26 
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§ 12 
Inkomna medborgarförslag enligt lista  

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar inkomna medborgarförslag med 
följande diarienummer till förvaltningen för handläggning: 
  
SKA 2022/520. 
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§ 13 
Anmälan av protokoll och minnesanteckningar enligt 
lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger förvaltningsgruppens protokoll 

från 2023-01-19 till handlingarna. 
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§ 14 
Skrivelser från nämndens råd enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger pensionärsrådets protokoll från 

2023-01-19 till handlingarna. 
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§ 15 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter  

Beslut  
1. Ledamot Kristina Lutz m.fl. (M) har inkommit med en 

skrivelse angående andelen och finansieringen av 
ordningsvakter i stadsdelen som överlämnas till 
förvaltningen för handläggning. 
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§ 16 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2022/539 
 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2022/539-4 Lex Sarah-utredning, dnr SKA 2002/539 
(Godkänd - R 1) 
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§ 17 
Borttagen på grund av sekretess  
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§ 18 
Entledigande av ledamot i Skarpnäcks stadsdelsnämnds 
sociala delegationen 2023  
SKA 2023/27 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden entledigar Ludvig Tornberg (M) från sitt 

uppdrag som ersättare i stadsdelsnämndens sociala 
delegation. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden inrättar inom sig en social delegation för 
behandling av merparten av den myndighetsutövning som rör 
enskilda personer. Med anledning av att ersättaren Ludvig Tornberg 
(M) har begärt att entledigas från sitt uppdrag föreslår förvaltningen 
att nämnden entledigar Ludvig Tornberg (M) från sitt uppdrag. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Ledamot Sergej Salnikov (SD) avstår från att 
delta i beslutet. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 

  

Särskilt uttalande 
  
Ledamot Sergej Salnikov (SD) lämnar särskilt uttalande enligt 
följande: 
  
Sverigedemokraterna har inte tilldelats någon plats i nämndens 
sociala delegation. Detta trots att partier med lägre valresultat fått 
platser. Det bör finnas en tydligare koppling mellan det 
demokratiska valresultatet och den efterföljande representationen 
och tillsättningen i nämnder, beredningar, delegationer och utskott. 
  
Sverigedemokraterna är idag ett av Sveriges och Stockholms största 
partier. Många stockholmare röstar på Sverigedemokraterna, och 
därutöver sympatiserar ännu fler med vår politik. Det gynnar 
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kommuninvånarna att nämnderna och dess utskott har en bred 
politisk förankring i de beslut som tas och det skulle i stort öka 
förtroendet för nämndens arbete. 
  
Mot bakgrund av ovanstående anser vi att det är rimligt att 
Sverigedemokraterna, likt övriga partier, tilldelas en plats i den 
sociala delegationen. Vi ställer oss positiva till att inför nästa år 
utöka antalet ledamöter och ersättare i den sociala delegationen med 
hänvisning till att partierna som finns representerade i nämnden har 
ökat. 
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